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قیمت سکه ریخت
در معاملات روز گذشته بازار ارز و طلا، انواع سکه کاهش 
قیمت داشت همچنین دلار در مرکز مبادله ارز و طلا در 
بخش اسکناس، بدون تغییر قیمت، ۴۱ هزار و ۲۵۸ تومان 

و در بخش حواله  ۳۷ هزار و ۵۰۷ تومان کشف قیمت شد . 
دلار روز گذشته در بازار ارز تهران و به نرخ توافقی صرافی 
در زمان تنظیم گزارش، به قیمت ۴۰ هزار و ۸۶۲ تومان 
خریداری و با نرخ ۴۱ هزار و ۲۶۵ تومان فروخته شد و 
همچنین  یورو در صرافی ها با نرخ توافقی به قیمت ۴۵ هزار و 

۱۸۵ تومان معامله شد. 
بررسی میدانی بازار ارز نشان می دهد ، دلالان مقابل 
صرافی ها دیروز  قیمت دلار را ۴۹ هزار و ۲۵۰ تومان اعلام 
می کنند که ۵۰۰ ریال کمتر از آخرین نرخ روز گذشته بود 
همچنین سکه  طرح قدیم  در بازار روز گذشته با کاهش ۱۰۰ 
هزار تومانی قیمت به نرخ ۲۵ میلیون و ۳۴۶ هزار تومان داد 
و ستد شد، همچنین سکه تمام بهار آزادی طرح جدید نیز با 
کاهش ۱۰۰ هزار تومانی به قیمت ۲۸ میلیون و ۳۹۵ هزار 

تومان معامله شد. 
نیم سکه دیروز در بازار دیروز با کاهش ۱۰۰ هزار تومانی، 
به نرخ ۱۵ میلیون و ۴۵۵ هزار تومان داد و ستد شد، ربع 
سکه نیز با کاهش ۱۰۰ هزار تومانی به قیمت ۱۰ میلیون و 
۴۵۳ هزار تومان عرضه شد؛ همچنین هر سکه گرمی به نرخ 

۶ میلیون و ۳۰۵ هزار تومان معامله شد.  
به گزارش فارس، هر گرم طلای ۱۸ عیار در مرکز مبادله 
ارز و طلا، ۲ میلیون و ۳۰۸ هزار تومان کشف قیمت شد و 
طلا در بازار نیز با کاهش ۲۱ هزار تومانی به قیمت ۲ میلیون 
و ۳۵۰ هزار تومان در هر گرم داد و ستد شد ، همچنین هر 
مثقال طلای ۱۸ عیار در بازار، ۱۰ میلیون و ۱۷۵ هزار تومان 
نرخ گذاری شد و هر اونس طلا )معادل ۳۱. ۱۳۲گرم( در بازار 

جهانی  با کاهش ۷ صدم درصدی ۱۹۲۳ دلار بود. 

بی اعتنایی خودروسازان به مصوبه جدید 
شورای رقابت

پس از گذشت دو ماه از نهایی شدن اولین مصوبه 
شورای رقابت در مورد قیمت گذاری خودروهای مونتاژی و 
حاشیه های پیرامون آن، خودروهای مونتاژی شامل افزایش 

قیمت شدند. 
پس از گذشت دو ماه از نهایی شدن اولین مصوبه 
شورای رقابت در مورد قیمت گذاری خودروهای مونتاژی 
و حاشیه های پیرامون آن، در نهایت روز ۱۷ تیرماه در جلسه 
شورای رقابت، قیمت های پایه جدید به صورت مصوب اعلام 
شد که در این گزارش تغییرات قیمت های مصوب اول و 
قیمت های جدید مورد بررسی قرار گرفت که پس از تصویب 
و افزایش قیمت خودروهای داخلی، در نخستین روزهای 
نیمه دوم فروردین ماه امسال، شورای رقابت تصمیم گرفت 
که برای اولین بار بر روی قیمت خودروهای مونتاژی هم 
دست بگذارد و تعیین کننده قیمت محصولات شرکت های 

خودروسازی باشد. 
هفته گذشته، یکی از مسئولان شورای رقابت، توضیحاتی 
در مورد بررسی قیمت خودروهای مونتاژی ارائه و اعلام کرد: 
شورای رقابت در مورد خودروهای مونتاژی به صورت مستمر 
و روزانه جلسه دارد، در این جلسات اولویت با خودروهایی 
است که تاکنون قیمت آن ها اعلام نشده است؛ بر این 
اساس قرار شد که در جسله روز شنبه )۱۷ تیر ماه( قیمت 
خودروهای مونتاژی مجدد در دستور کار جلسه باشد و 
مورد بررسی قرار گیرد که بر اساس تغییرات صورت گرفته، 
کمترین میزان افزایش حدود ۴۹ میلیون تومان )۴۹ میلیون 
و ۷۷۴ هزار و ۷۸۰ تومان( و بیشترین میزان افزایش بالغ بر 
۲۶۲ میلیون تومان )۲۶۲ میلیون و ۴۲۳ هزار و ۳۲ تومان( 

بوده است. 
به گزارش ایسنا، طبق آنچه که مقرر بود، این جلسه روز 
شنبه ۱۷ تیر ماه برگزار شد که ماحصل آن، اصلاح قیمت 

خودروهای مونتاژی و اعلام قیمت های جدید بود. 
در مصوبه جدید شورای رقابت آمده است که در راستای 
اجرای ماده -۳ ۱ دستورالعمل تنظیم بازار خودرو سواری 
مصوبه جلسه ۵۴۳ شورای رقابت ۱۱ به همن ۱۴۰۱، 
توسط  که  مونتاژی  محصولات  محاسباتی  قیمت های 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان که در 
جلسات کارگروه خودروی این شورا مورد بررسی و ارزیابی 
قرار گرفت، جمع بندی و پیشنهاد نهایی کارگروه مذکور 
در تاریخ ۶ و ۱۷ تیر ماه ۱۴۰۲ سازمان یادشده به تصویب 

شورای رقابت رسید. 

مصرف برق باز هم رکورد زد
بر اساس آخرین گزارش ارسالی شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران، مصرف برق کشور در روز گذشته به ۷۱ هزار و 

۹۸۷ مگاوات رسید. 
با تشدید گرمای هوا در روزهای پایانی نخستین ماه 
تابستان ۱۴۰۲، میزان مصرف برق در کشور برای دومین بار 
رکورد زد، به طوری که روز گذشته، یک شنبه میزان مصرف 

برق کشور به ۷۱ هزار و ۹۸۷ مگاوات رسید. 
با توجه به پیش بینی سازمان هواشناسی مبنی بر گرمای 
بی سابقه در هفته جاری، لازم است که همه هموطنان در 
سراسر کشور به منظور تأمین برق پایدار به واسطه مصرف 
بهینه برق و صرفه جویی همکاری لازم را صورت دهند که این 
مهم از طریق به کارگیری روش های ساده میسر خواهد بود و 
مردم می توانند بدون آنکه رفاه خود را کاهش دهند با اعمال 
روش های ساده به مدیریت مصرف برق و گذر از این شرایط 
بحرانی کمک کنند، ازجمله اینکه در ساعات اوج مصرف که 
از ساعت ۱۱ تا ۱۷ و ۲۰ تا ۲۳ است از استفاده وسایل برقی 
پرمصرف اجتناب کنند و یا دمای کولرهای گازی خود را روی 
عدد ۲۴ تنظیم و یا از دور کند کولرهای آبی استفاده کنند. 

به گزارش مهر، مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل 
شرکت مدیریت شبکه برق ایران تاکید کرده است که 
فقط با ۱۰ درصد صرفه جویی در مصرف برق کمک بزرگی 
به تأمین برق پایدار برای همه هموطنان خواهند شد 
همچنین مشترکان با مشارکت هر چه بیشتر در طرح پاداش 
صرفه جویی و استفاده بهینه و صحیح مصرف برق، این 
فرصت را فراهم می کنند تا با اندکی کاهش مصرف از فرصت 

برخورداری از پاداش های صرفه جویی بهره مند شوند.

اخبار

 فروشندگان بر بازار بورس
 چیره شدند

آرمان ملی: بازار سهام دیروز در ابتدا فشار 
فروش روز گذشته را هضم کرده بود، اما این روند از 
اواسط بازار تغییر یافت و دوباره فروشندگان بر بازار 
چیره شدند، به طوری که تا دو روز قبل با این تصور 
که شاخص کل بورس در برخورد با مقاومت خود 
فشار فروش سنگینی را تجربه نکرده، این امیدواری 
وجود داشت که بازار بتواند این مقاومت را بشکند و 
از آن عبور کند.  شاخص کل بورس تهران در پایان 
معاملات دیروز با ۱۷  هزار و ۸۲۹ واحد کاهش، 
در ارتفاع ۲ میلیون و ۱۵۸ هزار واحدی ایستاد 
و شاخص هم وزن با ۹  هزار و ۹۶۵ واحد کاهش 
به ۷۶۰ هزار و ۸۵۷ واحد و شاخص قیمت با پنج 
هزار و ۷۵۱ واحد افت به ۴۳۹ هزار و ۱۶۲ واحد 
رسید و همچنین در معاملات بورس تهران، بیش 
از هشت میلیارد و ۴۹۱ میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۵۷ هزار و ۲۲۸ میلیارد ریال 

معامله شد. 
 پتروشیمی پارس )پارس( با ۳۷۶ واحد، زامیاد 
)خرامیا( با ۲۳۰ واحد، بانک اقتصاد نوین )ونوین( 
با ۱۹۰ واحد، بیمه دانا )دانا( با ۱۵۹ واحد و بیمه 
البرز )البرز( با ۱۲۸ واحد تاثیر مثبت بر شاخص 
بورس داشتند در مقابل توسعه معادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه )میدکو( با یک هزار و ۶۷ واحد، 
بانک ملت )وبملت( با ۸۹۴ واحد، معدنی و صنعتی 
گل گهر )کگل( با ۸۰۹ واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( با ۷۵۱ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( 
با ۷۴۲ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با 
۶۵۳ واحد و فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۶۵۳ 
واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.  بر 
پایه این گزارش، گروه مالی شهر )شهر(، بانک 
ملت )وبملت(، بیمه دانا )دانا(، خرامیا )زامیاد(، 
گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو )خگستر(، 
سیمان اسفهان )سصفها( و ایران خودرو )خودرو( 
در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند و گروه خودرو 
هم در معاملات دیروز صدرنشین برترین گروه های 
صنعت شد و در این گروه ۹۷۵ میلیون و ۶۷۹ هزار 
برگه سهم به ارزش پنج هزار و ۲۲۷ میلیارد ریال 
دادوستد شد و شاخص فرابورس نیز در روز جاری 
بیش از ۲۶۹ واحد کاهش داشت و به ۲۸ هزار و 
۲۰ واحد رسید. در این بازار بیش از هشت میلیارد 
و ۴۱۱ میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد 
شد.  سنگ آهن گهرزمین )کگهر(، شرکت آهن 
و فولاد ارفع )ارفع(، آهن و فولاد غدیر ایرانیان 
)فغدیر(، پتروشیمی تندگویان )شکویا(، سپیدار 
سیستم آسیا )سپیدار(، مجتمع جهان فولاد 
سیرجان )فجهان( و صنایع گلدیران )گلدیرا( 
تأثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشتند در مقابل 
سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، پلیمر 
آریاساسول )آریا(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، 
ایران خودرو دیزل )خاور(، سرمایه گذاری صبا 
تامین )صبا(، بانک دی )دی( و پتروشیمی زاگرس 
)زاگرس( با تأثیر منفی بر این شاخص همراه بودند 
البته شرایط بورس به حدی متناقض است که هر 
لحظه ممکن است سناریو بدبینانه جای خود را به 
سناریو خوش بینانه بدهد و شانس صعود بورس 
بیشتر از احتمال افت آن شود.  یکی از مهم ترین 
موارد، انتشار گزارش های ۳ ماهه شرکت ها است. 
شنبه شب یکی از شرکت های فولادی گزارش 
خوبی از عملکرد ۳ ماهه خود منتشر کرد که انتشار 
این گزارش، امیدواری ها نسبت به بهبود وضعیت 
درآمدی شرکت ها را افزایش داد، اما تا زمانی که 
سایر شرکت ها هم گزارش های ۳ ماهه خود را 
منتشر نکرده اند نمی توان با اطمینان گفت که 

قطعا وضعیت شرکت ها بهبود یافته است. 
اتفاقی که دیروز رخ داد و جنبه مثبت داشت، 
افزایش ارزش معاملات خرد بود. روز گذشته 
۶۵۰۰ میلیارد تومان معامله خرد در بازار انجام 
شد که البته ۵۰۰ میلیارد تومان از آن متعلق به 
نماد »وآیند« بود که پس از ۲۲ ماه توقف، بالاخره 
بازگشایی شد حتی درصورتی که ارزش معاملات 
این نماد را هم از معاملات بازار خارج کنیم، باز هم 
شاهد انجام ۶۰۰۰ میلیارد تومان معامله خرد در 
بازار هستیم که نسبت به روز شنبه، حدودا ۱۵ 
درصد افزایش داشته است البته  دیروز با توجه به 
اینکه شدت عرضه ها در نیمه دوم زمان معاملات 
دیروز افزایش یافت، می توان افت شاخص ها در 
ابتدای بازار را متصور بود، اما درصورتی که ارزش 
معاملات خرد رشد کند، می توان امیدوار بود که 
بازار در نیمه دوم زمان معاملات وضعیت بهتری 
داشته باشد و متعادل تر دنبال شود.  نمادهای 
میدکو، وبملت و کگل بیشترین تاثیر منفی را بر 
روی شاخص کل گذاشتند و در تاثیرگذاران برتر 
نماد مثبتی وجود ندارد و شاخص کل هم وزن نیز 
ام دیروزی عملکرد ضعیف تری نسبت به شاخص 
کل داشت و در انتهای معاملات کاهش ۱. ۲۹ 
درصدی را ثبت کرد.  ارزش معاملات خرد بازار 
سهام در انتهای معاملات به ۶۸۰۰ میلیارد تومان 
رسید که از این ۶۸۰۰ میلیارد تومان، ۳۶۰۰ 
میلیارد متعلق به بازار بورس، ۲۷۰۰ میلیارد 
متعلق به بازار فرابورس و ۴۳۰ میلیارد متعلق به 
صندوق های سرمایه گذاری بوده است.  حقیقی ها 
در انتهای معاملات دیروز ۸۵۲ میلیارد پول از 
بازار سهام خارج کردند و سرانه خرید اشخاص 
حقیقی نیز در انتهای معاملات دیروز به ۲۲. ۴ 
میلیون تومان و سرانه فروش آنها به ۲۲ . ۲ میلیون 
تومان رسید.  عده ای از تحلیلگران بر این باورند که 
شاخص کل در حال بازگشت به خط روند شکسته 
شده خود است و پس از لمس کردن این خط روند، 
دوباره روند صعودی می گیرد، اما عده دیگری 
از تحلیلگران هم معتقدند که شاخص دوباره 
وارد فاز اصلاحی شده است و سناریو خوشبینانه 
تحلیلگران تنها در این صورت تایید می شود که 
شاخص کل از محدوده فعلی، افت زیادی نکند و 

دوباره گارد صعودی بگیرد. 

آرمان ملی- صدیقه بهزادپور: خبر الحاق ایران به شانگهای 
پس از فراز و نشیب های فراوان  تا کنون هیچ آورده ای از نظر 
اقتصادی برای ایران به همراه نداشته است . این درحالی است 
که برخی از کارشناسان معتقدند عدم پذیرش FATF از سوی 
ایران، تمایل کشورهای عضو این پیمان مانند چین را به عنوان 
قدرتمندترین عضو و ابرقدرت اقتصادی جهان جهت توسعه روابط 
اقتصادی با ایران  کاهش داده است. به همین جهت عضویت رسمی 
یا غیر رسمی در پیمان هایی نظیر شانگهای برای ایران فعلا آورده 

اقتصادی به دنبال نداشته است. 

دستاورد اقتصادی پیمان شانگهای 
سید داوود آقایی، کارشناس امور اقتصاد بین الملل در این 
خصوص به »آرمان ملی« گفت: عضویت رسمی ایران در پیمان 
شانگهای با وجود اینکه فرآیندی مطلوب تلقی می شود، اما هدف 
اصلی ایران به این پیمان، دستیابی به توسعه روابط اقتصادی و رشد 
و تعاملات بین المللی در حوزه های مختلف است که عدم پذیرش 
FATF از سوی ایران، رسیدن به این اهداف برای ایران را  سخت 
می  کند.  او با بیان اینکه صِرفِ الحاق به پیمان شانگهای برای ایران 
مزیتی به دنبال نخواهد داشت، گفت: تامین منافع ملی و بهره 
گیری از حضور در بین کشورهای برتر اقتصادی جهان از جمله 
مزایای تعریف شده حضور بین کشورهای عضو این پیمان است 
در حالی که همه کشورهای عضو متعهد به قراردادهای بین المللی 
هستند و در صورت تخلف از مفاد آن قراردادها جریمه های سنگینی 
شامل حال آنها خواهد شد.  آقایی توضیح داد: چین به عنوان یکی از 
قدرتمندترین کشورها از نظر اقتصادی  -  تجاری در جهان به صورت 
کاملا شفاف اعلام کرده است که لازمه توسعه روابط اقتصادی با 
ایران به عنوان عضو رسمی پیمان شانگهای، پذیرش FATF از سوی 
ایران محسوب می شود و این امر در مورد دیگر کشورها عضو این 
پیمان صدق می کند و کشورهای عضو، منافع ملی خود را فدای 

روابط اقتصادی پرریسک با ایران نخواهند کرد. 

 مبادلات تجاری بالای چین و آمریکا
این کارشناس اضافه کرد: حجم مبادلات تجاری کشور چین با 
آمریکا در حال حاضر به قدری زیاد است که در صورت پشت کردن 
به مفاد اشاره شده در FATF در معرض تحریم های بین المللی به 
ویژه آمریکا به عنوان بزرگ ترین شریک تجاری خود قرار خواهد 
گرفت و این امر برخلاف اظهارنظر مقامات و مسئولین ایرانی مبنی 
بر بی نیازی به پذیرش FATF برای توسعه روابط اقتصادی با جهان 

بیرون است. 
او عضویت رسمی ایران در پیمان شانگهای در وضعیت کنونی 
را فعلا از لحاظ اقتصادی بی فایده بیان کرد و افزود: عضویت رسمی 
ایران دراین پیمان اقتصادی که رشد تعاملات اقتصادی از مزایای 
اصلی عضویت در این پیمان است برای ایران فاقد ارزش عملی است 
و شاید در برخی از مواقع از حمایت های اعضای پیمان شانگهای در 
رویکردهای سیاسی بهره مند شود.  آقایی درباره بهره مند شدن ایران 
از رویکرد دلارزدایی پیمان شانگهای به منظور رفع تحریم ها گفت: 
دلارزدایی یکی از محورهای مورد توجه اعضای شانگهای است که 

به عنوان یک ذخیره در دراز مدت به آن نگریسته می شود و با توجه 
به حجم و گستردگی مبادلات تجاری در سراسر دنیا کارایی مطلوبی 
ندارد و در حقیقت برای رسیدن به این فرآیند راه درازی را در پیش 
خواهد داشت.  او معتقد است: مسئولین امور اقتصادی آمریکا در حال 
حاضر مرتب در حال رایزنی با چین به منظور توسعه روابط اقتصادی 
هستند که با اقبال خوب چین نیز روبه روست، چراکه میزان تعاملات 
این دو کشور در حوزه های مختلف در حال حاضر بالغ بر چندصد 
میلیارد دلار است و به نظر نمی رسد، این میزان از روابط اقتصادی 

قربانی ریسک رابطه و تعاملات تجاری -  اقتصادی با ایران شود. 

 پذیرش غیررسمی FATF را رسمی کنید
این کارشناس درباره اجرای برخی از مفاد FATF در نظام بانکی 
ایران و عدم پذیرش رسمی آن از سوی ایران گفت: این امر در حال 
تبدیل به یک مسأله صرفاً سیاسی است و با اینکه پیش از این 
پذیرش FATF از سوی مجلس مصوب شده بود از طرف مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مخالفت شد و در نتیجه بایکوت اقتصادی 
ایران باز هم استمرار یافت و وضعیت اقتصادی ایران بیش از پیش 
برای مردم دشوار شد تا حدی که در حال حاضر برای مردم به سطح 
غیرقابل قبول رسیده است و از این رو باید به طور جدی در جلساتی 

به این مهم رسیدگی شود. 

FATF عملیاتی شدن شانگهای در گرو پذیرش  
بهرامی ارض اقدس، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
درخصوص عضویت رسمی ایران در سازمان همکاری شانگهای 
و میزان تاثیر آن در وضعیت تجارت خارجی کشور معتقد است: 
عضویت در پیمان های جندجانبه و دوجانبه به هر حال گام مثبتی 
در تجارت خارجی ما اعم از واردات و صادرات تلقی می شود و اگر 
بتوانیم سهمی در این مجموعه بزرگ که در آن حدود ۵ هزار میلیارد 
دلار تجارت خارجی صورت می گیرد داشته باشیم کمک موثری 
برای تجارت خارجی محسوب خواهد شد.  بهرامی ارض اقدس 
افزود: به دلیل ابقای شرایط تحریم و تاسف بیشتر بابت اینکه اعضای 

شانگهای چه قبل و چه بعد از عضویت ما خودشان را متعهد به اجرای 
تحریم و پرهیز از تجارت با ما می دانند، از سوی دیگر مشکلات ناشی 
از نپیوستن ما به اف ای تی اف و مسائل بانکی جهانی روابط بین الملل 

ما را کماکان تحت تاثیر قرار خواهد داد. 

 ابقای تحریم ها با وجود الحاق رسمی به شانگهای
او ادامه داد: ممکن است عضویت رسمی ایران در شانگهای به 
لحاظ سیاسی مثبت تلقی شود، اما عملیاتی شدن آن منوط به 
نبود تحریم های ظالمانه ای است که همچنان برقرار است. فکر 
نمی کنم مادامی که این تحریم ها برقرار باشد، یکی از اعضای 
شانگهای مراوداتش را با ما اصلاح کند و این را در گذشته هم 
نشان داده اند، شرکای تجاری ما در بزنگاه ها به بهانه تحریم از 
برقراری روابط آزاد و برابر تجاری با ما و استفاده از تعرفه های 
تجاری و امتیازات خاص آن پرهیز کردند. امیدواریم بعد از 
پیوستن و عضویت اصلی ما در شانگهای ان شاءا... زمینه کمرنگ 

شدن آثار تحریم ها را شاهد باشیم. 
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه دولت در تلاش است 
تا مشکلات تحریمی را برطرف کند، گفت: عضویت رسمی در 
شانگهای که محقق شد کار امروز و دیروز و این دولت و دولت 
قبلی نیست، حدود ۲۰ سال است که عضویت در این سازمان 
ابتدا به صورت ناظر و بعد عضو اصلی مطرح بوده که در نهایت به 

نتیجه رسیده است. 
بهرامی ارض اقدس بیان کرد: در ارتباط با برداشتن تحریم ها 
هم برجام در دولت قبل مورد توافق قرار گرفته بود که با خروج 
ترامپ از برجام تحریم دومرتبه تشدید شد و متاسفانه برخی 
کشورهای اروپایی هم همراهی کردند و موجبات تشدید تحریم ها 
را فراهم کردند و الان دولت در تلاش است تا ما با به آن نقطه 
آغازین که در پایان دولت سابق یعنی توافقی که با اتحادیه اروپا 
و غیرمستقیم با آمریکا رسیده بودیم برگردیم. به قرار اطلاع 
مذاکراتی در حال انجام است که امیدواریم هرچه زودتر به 

نتیجه برسد. 

»آرمان ملی« تاثیر عضویت رسمی ایران در پیمان شانگهای را در حوزه اقتصادی بررسی می کند؛ 

پیمانی عقیم برای ایران
   کارشناس اقتصاد بین الملل: چین به طور شفاف اعلام کرده است که لازمه توسعه روابط اقتصادی با ایران به عنوان عضو رسمی پیمان شانگهای، 
پذیرش FATF   از سوی ایران محسوب می شود، بنابراین کشورهای عضو منافع ملی خود را فدای روابط اقتصادی پرریسک با ایران نخواهند کرد 

سید احسان خاندوزی، با تاکید بر اینکه مجموعه دستگاه های 
فعال در حوزه اقتصاد کلان از جمله وزارت اقتصاد و دارایی، بانک 
مرکزی و سازمان برنامه، در بهترین زمان و سطح از هماهنگی قرار 
دارند، اظهار کرد: حداکثر تلاش برای تحقق وعده های داده شده 
به مردم صورت می گیرد.  وی به ارزیابی عملکرد دولت در بخش 
اقتصادی پرداخت و افزود: در راستای ارزیابی عملکرد وزارت 
اقتصاد در این دو سال نسبت به تابستان ۱۴۰۰، در بخش تولید، 
اشتغال، بیکاری، صنایع و بسیاری از حوزه های مرتبط تغییرات 
بسیاری را می توان مشاهده کرد، اما در موضوعات مربوط به تورم 
و قیمت ها نقاط ضعفی وجود دارد. هر چند که دولت در هفت ماه 
اول کار خود تا فروردین ۱۴۰۱ تورم را کنترل کرد، اما مجموع 
اتفاقات رخ داده در سال گذشته که تا پایان سال به طول انجامید، 
از نظر تورم سال ناخوشایندی برای دولت و مردم رقم زد، اما با 
تدابیری که از اسفند ۱۴۰۱ به کار گرفته شد تاکنون، روند کاهش 

قیمت ها و تورم به سمت ثبات اقتصادی حرکت می کند. 
  نیم میلیون مجوز کسب وکار صادر شد

وزیر اقتصاد با اشاره به تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار 
عنوان کرد: همه مردم ایران باید بتوانند به راحتی کسب وکار 
و سرمایه گذاری کنند تا اقتصاد رشد کند. متاسفانه روندها به 
گونه ای نبود که به افراد اجازه داده شود حتی با سرمایه خود 
فعالیت اقتصادی انجام دهند. در این راستا سه مرحله در نظر 
گرفته شد؛ مرحله نخست این است که زمانی که فعال اقتصادی 
با اطلاع کامل نسبت به روند درخواست و پاسخگویی برای صدور 
مجوز کسب و کار اقدام می کند. در این مرحله و برای اولین بار 
۴۸۸۰ مجوز پالایش شدند و برای هر فعالیت اقتصادی مدارک 
و مستندات لازم برای صدور مجوز در هر بخش مشخص شد.  
خاندوزی ادامه داد: در مرحله دوم انجام امور مربوط به صدور 
مجوز بدون کاغذ و از طریق الکترونیکی در دستور کار قرار 
گرفت تا بدین ترتیب زمان مراجعه افراد و پاسخگویی به آنها 
مشخص شود که در این مرحله تا ۸۵ درصد موفق بودیم. البته 
هنوز دستگاه هایی هستند که همچنان مردم را به دنبال کاغذ 
می فرستند و سلیقه ای رفتار می کنند. در مرحله سوم نیز تصمیم 
بر این بود که شرایط سخت را برطرف کنیم. لذا بعد از شناسایی 
شرایط مشخص شد که ۹۵۰ شرط غیر ضروری برای صدور 
مجوز وجود دارد و این موارد از جمله پایان خدمت، سو پیشینه 
و ...  بودند که یا لایحه این موارد را اصلاح کردیم یا این شرایط را 
برداشتیم و در نهایت بیش از نیم میلیون نفر بدون کاغذ و مراجعه 
توانستند مجوز کسب و کار خود را بگیرند. ۱۷۳ هزار نفر نیز در 

صف هستند. 
  اهالی باستی هیلز نگران باشند

وی در ادامه در مورد آخرین وضعیت طرح مالیات بر سوداگری 

توضیح داد: نهم خردادماه ایرادات شورای نگهبان به مجلس 
ارسال شد و این ایرادات در کمیسیون  اقتصادی در حال برطرف 
شدن است؛ اهمیت مالیات بر سوداگری در این است که هزینه 
زندگی جمع زیادی از مردم گروگان چند نفری است که به عنوان 
نوسان گیرها و دلالان بازارهای مختلف درحال فعالیت هستند، 
این افراد نقدینگی مازاد خود را در بازارهای مختلف وارد کرده و 
باعث افزایش تورم در برخی حوزه می شوند. این قانون باید چند 

دهه قبل در کشور مصوب می شد. 
وزیر اقتصاد با بیان اینکه سوءتفاهمی وجود دارد مبنی بر اینکه 
این قانون شامل حال همه افراد جامعه می شود، ادامه داد: اهالی 
باستی هیلز باید از اجرای این قانون نگران باشند و بدانند دولت 
حتما به سراغ آنها خواهد رفت، زیرا ۸۰ میلیون نفر دیگر بتوانند 
زندگی توام با آرامش داشته باشند. هزینه های کشور باید بر دوش 

افرادی باشد که بیشترین بهره مندی ها را دارند. 
خاندوزی افزود: من موضوع اسناد عادی را هم در همین 
بستر مالیات بر سوداگری تحلیل می کنم که سال ها فعالان 
اقتصادی طرح را ارائه می دادند و اما در نهایت در مراجع درباره 
آنها تصمیم گیری نمی شد، اما گره گشایی رهبر انقلاب یکی از 
نقاط عطف تدابیر و احکام حکومتی است و در این موضوع بین 
دولت و قوه قضائیه هماهنگی زیادی وجود دارد.  وی با اشاره به 
همکاری با بانک مرکزی اظهار کرد: با همکاری که بانک مرکزی 
نزدیک به ۱۲ میلیون دستگاه پوز را غیر فعال کردیم. ۹. ۵ میلیون 
دستگاه دیگر را کاملاً به پرونده ها متصل کردیم و این کار تابستان 
سال گذشته خاتمه پیدا کرد و از میز کشور برای همیشه کنار 
رفت. همچنین انطباق این دستگاه ها با شماره پستی پرونده های 
مالیاتی سال گذشته شروع شد و تا پایان تابستان سال جاری تمام 
می شود.   وزیر اقتصاد در مورد افرادی که فرار مالیاتی سنگین 
داشتند گفت: ۱۷۶ هزار نفر شناسایی شدند که ۷۰۰ هزار میلیارد 
تومان گردش مالی داشتند بدون اینکه یکبار به اندازه یک کارگر 
یا کارمند مالیات و حقوق کشور را بپردازند و پرونده مالیاتی 
داشته باشند، حتی اسمی از این افراد نبود.  خاندوزی افزود: 
همچنین ۸۰۰ کد ملی پیدا کردیم برای افراد زیر ۵ سال که 
تراکنش های میلیاردی داشتند. ۱۱۰۰ کد ملی نیز برای اشخاص 
۵ تا ۱۰ سال داشتیم که تراکنش های بالای میلیارد در طول سال 
داشتند. تلاش این است نرخ مالیات را از ۲۵ درصد به ۲۰ و به ۱۸ 
درصد برای تولیدی ها کاهش یابد و برای سفته گران بیشتر شود. 
وی در ادامه درمورد معافیت های مالیاتی برخی شرکت های 
بزرگ عنوان کرد: بعضا معافیت های مالیاتی با هدف حمایت از 
تولید اعطا می شود که شخصا از آن دفاع می کنم؛ در سال قبل 
به شرکت ها گفته شد اگر سود به سرمایه گذاری مجدد برگردد 
معافیت مالیاتی حساب می شود و در این راستا صد هزار میلیارد 

تومان سرمایه گذاری جدید بیش از سال ۱۴۰۰ انجام شد. 
وزیر اقتصاد در ادامه با اشاره به انتشار صورت های مالی ۱۱۰۰ 
شرکت دولتی و عمومی، گفت: این روند ادامه خواهد داشت. 
شفافیت های مربوط به حساب های بزرگ بانکی و ابر بدهکاران 

نیز باعث افزایش تراز شفافیت دولت و شرکت ها شد. 
خاندوزی با بیان اینکه کارنامه ۹۰۰ واگذاری استخراج شده 
است، گفت: همچنین درس های ۱۶ سال خصوصی سازی در 
ایران مشخص شد. قانون سیاست اصل ۴۴ نیاز به اصلاح داشت 
که لایحه آن تا اواسط پاییز سال قبل آماده و در کمیسیون مصوب 
و در سطح هیات وزیران مطرح شده است. تلقی در وزارت اقتصاد 
این نیست که خصوصی سازی مسیر غلطی است. شرکت های 
دولتی باید در یک اتاق شیشه ای نظارت شوند.  وی ادامه داد: 
تنها واگذاری صورت گرفته واگذاری ۱۲ درصد از هلدینگ 
پتروشیمی خلیج فارس بود. پیش از این ایراد این بود که سیاستی 

برای پس از واگذاری وجود نداشت. 
  فرایند مولدسازی شفاف خواهد شد

وزیر اقتصاد در ادامه با اشاره به طرح مولدسازی اظهار کرد: 
درمورد مولدسازی، هفت مسیر طی شد که یکی از این هفت 
مسیر فروش دارایی های مازاد دولت است، برای مثال دولت 
در وسط پایتخت ۲۲ هکتار زمین بلااستفاده دارد که یک راه 
آن واگذاری است، شش مسیر دیگر برای مولدسازی این زمین 
وجود دارد.   خاندوزی در برنامه تلویزیونی ثریا ادامه داد: ایین 
نامه مولدسازی اصلاح شد و در ابلاغیه جدید بر اینکه درآمد 
ناشی از این محل صرف هزینه های عمرانی کشور شود. همچنین 
موضوع شفافیت مورد تاکید قرار گرفت، بنابراین همه مراحل 
از قیمت گذاری و... از طریق بازار سرمایه شفاف خواهد شد.  به 
گزارش ایسنا، وی در مورد بدهی شبکه بانکی به بانک مرکزی 
گفت: ترمز هزینه های غیرضروری بانک های غیردولتی طی 
یک سال گذشته کشیده شد که در ترازنامه بانک ها سخت گیری 
صورت گرفت و دولت در زمینه اصلاح ناترازی های شبکه بانکی 
جدی است، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد نیز در این زمینه 
همراه هستند همچنین برای نخستین مرتبه مدیران بانک های 
خصوصی متخلف فراخوانده می شوند و برنامه اصلاح شش ماهه 
در اختیار آنها قرار میگیرد که اگر انجام نشود حتی ممکن است 
بانک منحل شود. در این مورد بین دولت و قوه قضائیه نیز همراهی 

وجود دارد. 
  تسهیل اعطای تسهیلات به خوش حساب ها

وزیر اقتصاد ادامه داد: با یک سال تلاش بین وزارت اقتصاد 
و بانک مرکزی قرار شد خوش حسابی به درجه اعتباری بالایی 
تبدیل شود و بتواند تسهیلات بهتر و سریع تری دریافت شود. این 

طرح در شهریور یا مهرماه رونمایی می شود.

فرصت شش ماهه خاندوزی به بانک های متخلف


